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QUÈ CAL SABER? 

 
LES ABREVIACIONS (I)1, 2 

 Les abreviacions són representacions abreujades de mots o sintagmes que utilitzem per conveniència a 
l’hora d’escriure. Podem establir tres classes d’abreviacions:  

• Les abreviatures són mots o sintagmes de denominacions comunes abreujats que contenen la lletra 
inicial i un caràcter d’acabament, com el punt, o intermedi (que és final quan es tracta d’abreujar un 
sol mot), com la barra, els quals en connoten la classe. Per exemple, «Sr.» (‘senyor’), «s/n» (‘sense 
número’). 

• Les sigles serveixen per a abreujar un sintagma, com és ara el nom d’una institució, el títol d’una 
publicació o la denominació d’una molècula, i estan formades normalment per les inicials dels mots 
que conformen el sintagma en majúscules. Per exemple, ATP (‘adenosine triphosphate’ o ‘trifosfat 
d’adenosina’) o MIT (‘Massachusetts Institute of Technology’). Segons la gramàtica normativa, les 
sigles que es poden sil·labejar (és a dir, llegir com si fossin mots) s’anomenen acrònims.3 

• Els símbols són semblants a les abreviatures, però no comencen necessàriament amb la lletra inicial 
del mot que abreugen ni tenen cap signe gràfic d’acabament, també poden contenir caràcters especials 
i sovint són comuns a totes les llengües i regulats per normatives terminològiques internacionals. En 
són exemples «Na» (‘sodi’), «£» (‘lliura’) o les unitats de l’SI.4 

 Ara repassarem una llista d’abreviatures que sovint, per influència d’altres llengües, utilitzem malament. 
 L’abreviatura de nombre és «nre.» (no *«n.») i la de número és «núm.» o «n.». Per exemple, escriurem El 
nre. de pàgines del llibre és de tres-centes set, però La pàgina núm. 34.5 
 Pel que fa al mot carrer, podem utilitzar com a caràcter d’acabament el punt («c.») o la barra («c/»), però 
no tots dos alhora (no *«c/.» ni *«c./»). Pel que fa a posar la ce inicial en majúscula o minúscula, per a les 
abreviatures aplicarem els mateixos criteris que per a la resta de mots i, per exemple, si és el mot inicial 
d’oració, anirà en majúscula. Per exemple: En Jaume Mateu viu al c/ Muntaner, 46, però Jaume Mateu. C/ 
Muntaner, 46. 
 L’abreviatura de a l’atenció de, sovint utilitzada en la correspondència, és «a/» (no *«att/»). Per exemple, 
A/ Secretaria de la SCB. 
 El mot pàgina té com a abreviatura «p.» o «pàg.». El plural no és *«pp.», sinó que coincideix amb 
l’abreviatura emprada per al singular («p.» o «pàg.»). 
 
 
 1. Vegeu la continuació d’aquest tema en el núm. 171 de QUÈ CAL SABER? 
 2. Per a més informació sobre abreviacions, consulteu DIRECCIÓ GENERAL DE POLÍTICA LINGÜÍSTICA, Abreviacions 
(en línia), 3a ed. rev., Barcelona, Direcció General de Política Lingüística de la Generalitat de Catalunya, 2021, i Josep M. 
MESTRES i Josefina GUILLÉN, Diccionari d’abreviacions: Abreviatures, sigles i símbols, 2a ed., Barcelona, Enciclopèdia 
Catalana, 2001. 
 3. INSTITUT D’ESTUDIS CATALANS, Gramàtica de la llengua catalana, Barcelona, IEC, 2016, § 6.5.3.3a. 
 4. Per a més informació sobre els símbols de l’SI, vegeu els núm. 141 i 143 de QUÈ CAL SABER? 
 5. Trobareu explicat l’ús d’aquests dos termes en els núm. 2 i 158 de QUÈ CAL SABER? 

https://llengua.gencat.cat/web/.content/documents/publicacions/btpl/arxius/28-btpl-abreviacions.pdf

